

1478 (XVII). Petitions relating to the November 1954 incidents at Douala (T/PET.5/367, 369, 370, 372, 373, 377, 440, 457, 463, 513, 520, 524 and 548)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions concerning the Cameroons under French administration which are listed in the annex to the present resolution, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/OBS.5/52, T/OBS.5/66, T/OBS.5/72, T/L.624),

1. Takes note of the observations of the Administering Authority and of the statement of its Special Representative;

2. Recalls its resolution 1346 (XVI) of 20 July 1955 on a previous petition dealing with the search of the headquarters of the Union des populations du Cameroun (UPC) on 5 November 1954;

3. Notes the statement of the Administering Authority and of its Special Representative that all the searches for the documentation lost by Mr. Lawrence were carried out in due legal form, wherever possible in the presence of the persons concerned and where not possible in the presence of witnesses;

4. Notes the statement of the Special Representative that:

(a) The UPC meeting called for 7 November 1954 was held not, as announced, on the sports ground owned by Mr. Soppo Priso, who had refused permission, but on the public highway along the edge of that ground;

(b) It was therefore contrary to the relevant law, which prohibits meetings on the public highway, while permitting them in any other public or private place;

5. Reiterates its resolution 1055 (XIV) of 12 July 1954, by which it emphasized the need to ensure the freedom of political parties to hold meetings and that only in exceptional circumstances is it desirable that a public meeting should be dissolved;

6. Notes the statement of the representative of the Administering Authority that his Government ensures the widest possible freedom of assembly in the Cameroons under French administration and that it will continue to implement the provisions of article X of the Trusteeship Agreement to that effect.

ANNEX

LIST OF PETITIONS

1. General Secretary of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/367).
2. Union des populations du Cameroun (T/PET.5/369).
3. Akwa Central Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/370).
4. Félix Moumié Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/372).
5. Koumassi Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/373).
6. Permanent Secretary of the Union des populations du Cameroun, Boumnyébel (T/PET.5/377).
7. Ngodi Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/440).
8. Chairman of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/457).
9. Chairman of the Jeunesse démocratique du Cameroun (T/PET.5/463).
10. New-Bell Bamiléké Local Branch of the Jeunesse démocratique du Cameroun (T/PET.5/513).

1478 (XVII). Pétitions relatives aux incidents de novembre 1954 à Douala (T/PET.5/367, 369, 370, 372, 373, 377, 440, 457, 463, 513, 520, 524 et 548)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions concernant le Cameroun sous administration française dont la liste figure en annexe à la présente résolution, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/OBS.5/52, T/OBS.5/66, T/OBS.5/72, T/L.624),

1. Prend acte des observations de l'Autorité administrante et de la déclaration de son représentant spécial;

2. Rappelle sa résolution 1346 (XVI), du 20 juillet 1955, concernant une pétition antérieure relative à une perquisition effectuée dans les locaux de l'Union des populations du Cameroun (UPC), le 5 novembre 1954;

3. Note que l'Autorité administrante et le représentant spécial ont déclaré que les perquisitions effectuées en vue de retrouver les documents appartenant à M. Lawrence ont été effectuées dans les formes légales, autant que possible en présence des personnes intéressées, ou sinon en présence de témoins;

4. Prend note de la déclaration du représentant spécial d'après laquelle:

a) La réunion convoquée par l'UPC le 7 novembre 1954 a été tenue non pas, comme il avait été annoncé, sur le terrain de sports appartenant à M. Soppo Priso, qui n'avait pas accordé la permission nécessaire, mais sur la voie publique à la limite de ce terrain;

b) Cette réunion était donc contraire à la loi qui, si elle permet de tenir des réunions dans des lieux publics ou privés, interdit les réunions sur la voie publique;

5. Rappelle sa résolution 1055 (XIV), du 12 juillet 1954, dans laquelle elle souligne la nécessité de garantir aux partis politiques la liberté de réunion et le fait que seules des circonstances exceptionnelles peuvent justifier la dissolution d'une réunion;

6. Prend note de la déclaration du représentant de l'Autorité administrante, selon laquelle son gouvernement assure dans la plus large mesure possible la liberté de réunion au Cameroun sous administration française et appliquera comme par le passé les dispositions pertinentes de l'article X de l'Accord de tutelle.

ANNEXE

LISTE DES PÉTITIONS

1. Secrétaire général de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.5/367).
2. Union des populations du Cameroun (T/PET.5/369).
3. Comité central de l'Union des populations du Cameroun d'Akwa (T/PET.5/370).
4. Comité de base Félix Moumié de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.5/372).
5. Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Koumassi (T/PET.5/373).
6. Secrétaire permanent de l'Union des populations du Cameroun de Boumnyébel (T/PET.5/377).
7. Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Ngodi (T/PET.5/440).
8. Président de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.5/457).
9. Président de la Jeunesse démocratique du Cameroun (T/PET.5/463).
10. Section de base de la Jeunesse démocratique du Cameroun de New-Bell-Bamiléké (T/PET.5/513).

11. Paris Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/520).
12. Félix Moumié Local Committee of the Union des populations du Cameroun (T/PET.5/524).
13. Koumassi Local Branch of the Jeunesse démocratique du Cameroun (T/PET.5/548).

*660th meeting,
16 February 1956.*

1479 (XVII). Petitions relating to the November 1954 incidents at Douala (T/PET.5/395, 415, 451, 468, 472, 473, 474, 475, 488, 496, 497, 498, 500, 502, 515, 521 and 523)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions concerning the Cameroons under French administration which are listed in the annex to the present resolution, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/OBS.5/52, T/OBS.5/66, T/OBS.5/72, T/L.624),

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statement of its Special Representative;

2. *Recalls* its resolution 1346 (XVI) of 20 July 1955 on a previous petition dealing with the search of the headquarters of the Union des populations du Cameroun (UPC) on 5 November 1954;

3. *Notes* the statement of the Administering Authority and of its Special Representative that all the searches for the documentation lost by Mr. Lawrence were carried out in due legal form, wherever possible in the presence of the persons concerned and where not possible in the presence of witnesses;

4. *Notes* the statement of the Special Representative that:

(a) The UPC meeting called for 7 November 1954 was held not, as announced, on the sports ground owned by Mr. Soppo Priso, who had refused permission, but on the public highway along the edge of that ground;

(b) It was therefore contrary to the relevant law, which prohibits meetings on the public highway, while permitting them in any other public or private place;

5. *Reiterates* its resolution 1055 (XIV) of 12 July 1954, by which it emphasized the need to ensure the freedom of political parties to hold meetings and that only in exceptional circumstances is it desirable that a public meeting should be dissolved;

6. *Notes* the statement of the representative of the Administering Authority that his Government ensures the widest possible freedom of assembly in the Cameroons under French administration and that it will continue to implement the provisions of article X of the Trusteeship Agreement to that effect.

ANNEX

LIST OF PETITIONS

1. Mr. Gabriel Ledoux Mbeleg (T/PET.5/395).
2. Mr. Michel Penka (T/PET.5/415).
3. Mr. Etienne Mbock (T/PET.5/451).
4. Mr. Th. M. Matip (T/PET.5/468).
5. Mr. David Richard Tagne (T/PET.5/472).
6. Mr. Isaac Nkazu (T/PET.5/473).
7. Mr. Jean Tchokoté (T/PET.5/474).
8. Mr. Samuel Mekou (T/PET.5/475).
9. Mr. Josué Bassogog (T/PET.5/488).
10. Mr. Michel Ledoux Gangoum (T/PET.5/496).

11. Comité de base de l'Union des populations du Cameroun de Paris (T/PET.5/520).
12. Comité de base Félix Moumié de l'Union des populations du Cameroun (T/PET.5/524).
13. Section de base de la Jeunesse démocratique du Cameroun de Koumassi (T/PET.5/548).

*660ème séance,
16 février 1956.*

1479 (XVII). Pétitions relatives aux incidents de novembre 1954 à Douala (T/PET.5/395, 415, 451, 468, 472, 473, 474, 475, 488, 496, 497, 498, 500, 502, 515, 521 et 523)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions concernant le Cameroun sous administration française dont la liste figure en annexe à la présente résolution, en consultation avec la France, Autorité administrante intéressée (T/OBS.5/52, T/OBS.5/66, T/OBS.5/72, T/L.624),

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur la déclaration de son représentant spécial;

2. *Rappelle* sa résolution 1346 (XVI), du 20 juillet 1955, concernant une pétition antérieure relative à une perquisition effectuée dans les locaux de l'Union des populations du Cameroun (UPC), le 5 novembre 1954;

3. *Note* que l'Autorité administrante et le représentant spécial ont déclaré que les perquisitions effectuées en vue de retrouver les documents appartenant à M. Lawrence ont été effectuées dans les formes légales, autant que possible en présence des personnes intéressées, ou sinon en présence de témoins.

4. *Prend note* de la déclaration du représentant spécial d'après laquelle:

a) La réunion convoquée par l'UPC le 7 novembre 1954 a été tenue non pas, comme il avait été annoncé, sur le terrain de sports appartenant à M. Soppo Priso, qui n'avait pas accordé la permission nécessaire, mais sur la voie publique à la limite de ce terrain;

b) Cette réunion était donc contraire à la loi qui, si elle permet de tenir des réunions dans des lieux publics ou privés, interdit les réunions sur la voie publique;

5. *Rappelle* sa résolution 1055 (XIV), du 12 juillet 1954, dans laquelle elle souligne la nécessité de garantir aux partis politiques la liberté de réunion et le fait que seules des circonstances exceptionnelles peuvent justifier la dissolution d'une réunion;

6. *Prend note* de la déclaration du représentant de l'Autorité administrante, selon laquelle son gouvernement assure dans la plus large mesure possible la liberté de réunion au Cameroun sous administration française et appliquera comme par le passé les dispositions pertinentes de l'article X de l'Accord de tutelle.

ANNEXE

LISTE DES PÉTITIONS

1. M. Gabriel Ledoux Mbeleg (T/PET.5/395).
2. M. Michel Penka (T/PET.5/415).
3. M. Etienne Mbock (T/PET.5/451).
4. M. Th. M. Matip (T/PET.5/468).
5. M. David Richard Tagne (T/PET.5/472).
6. M. Isaac Nkazu (T/PET.5/473).
7. M. Jean Tchokoté (T/PET.5/474).
8. M. Samuel Mekou (T/PET.5/475).
9. M. Josué Bassogog (T/PET.5/488).
10. M. Michel Ledoux Gangoum (T/PET.5/496).